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MÁME 
NOVÉHO PREZIDENTA!
Děkujeme všem Fryštačanům za hojnou volební účast. Také ve Fryštáku
vyhrál volbu prezidenta ČR pan Petr Pavel. Více se dočtěte na str 4.



Jde o klasickou rodinnou farmou 
v tom nejlepším slova smyslu, s předá-
váním zkušeností, poznatků a selských 
genů. Jde o třígenerační hospodaření 
rodiny Raškových na okraji Hostýnských 
vrchů a na rozhraní Valašska a Hané – 
ve městě Fryštáku. 

Raškovi

farma roku 2022

Koncem uplynulého roku proběhlo v Praze vyhlášení výsledků soutěže Farma 
roku 2022. V ní mělo svého zástupce také město Fryšták. Velmi úspěšně nás re-
prezentovala rodina Raškova, která nakonec ve velké konkurenci obsadila pěkné 
5. místo.

Stanislav Raška se tu za pomoci 
a podpory svých rodičů věnuje pěstová-
ní tržních a krmných plodin, ale i sva-
zenky, hořčice a hrachu na více než sto 
hektarech půdy. Živočišnou výrobu za-
stupuje chov masného skotu a zájmový 
chov koní, prasat, drůbeže a okrasného 

ptactva. Velkou radostí a nadějí Raš-
kových je sedmnáctiletý syn Vojtěch, 
do hospodaření odmala nadšený a za-
pálený student Střední zemědělské ško-
ly v Přerově. 

I proto se Rodinná farma Raškových 
umísila mezi pěticí nejlepších v soutěži 
Asociace soukromého zemědělství ČR 
Farma roku 2022. 

Jménem vedení města gratulujeme 
k dosaženému úspěchu a přejeme hod-
ně sil do další nelehké, ale tolik důleži-
té záslužné činnosti.

Redakce FL
Text a foto: Šárka Gorgoňová 

ASZ ČR

Více informací najdete na webu:
https://www.asz.cz/clanek/10297/5-misto
-ve-farme-roku-2022-rodinna-farma-raskovych/

Raškovi
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ZÁPIS ZE ZASEDÁNÍ RMF 
č. R 04/2022/IX ze dne 14. 12. 2022

• RMF bere na vědomí:

Uzavření Dohod o pracích konaných 
mimo pracovní poměr a schvaluje výše 
hodinových sazeb u uzavíraných dohod 
o prací konaných mimo pracovní poměr

• RMF doporučuje ZMF schválit:

Uzavření Smlouvy o smlouvě budou-
cí o zřízení věcného břemene mezi měs-
tem Fryšták, a spol. EG.D, ke stavbě 
energetického zařízení s názvem „Fryš-
ták, Holešovská.

Na pozemcích bude uloženo zemní 
kabelové vedení NN, za cenu věcného 
břemene v celkové výši 6. 100,- Kč bez 
DPH, s připočtením DPH podle platných 
právních předpisů

• RMF schvaluje:

Uzavření Licenční smlouvy o veřej-
ném provozování hudebních děl mezi 
městem Fryšták, a OSA – Ochranným 
svazem autorským pro práva k hudeb-
ním dílům k veřejnému provozování 
hudebních děl formou živého nedivadel-
ního provedení k vystoupením v rámci 
akce pořádané městem Fryšták – Jar-
mark a rozsvícení vánočního stromu 
ve Fryštáku, a to za autorskou odměnu 
v celkové výši 1.669,80 Kč.

Realizaci investičního záměru 
“FRYŠTÁK, kab. Propoj na VN 27“, v lo-
kalitě Horní Ves u Fryštáku, jejímž inves-
torem je společnost EG.D, a.s., 

Uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě 
o dílo na realizaci akce „Výstavba chod-
níku ve městě Fryšták, místní část Ví-
tová“, mezi Městem Fryšták, a firmou 
Správa a údržba silnic Zlínska, s r.o., 
kterým se mění celková cena díla 
na 3,030.762,89 Kč bez DPH.

Uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě 
o dílo na stavební dílo „Dětské hřiště 
– MŠ Fryšták“, mezi Městem Fryšták, 
a společností 3D PROGRAM, s.r.o., 
z důvodu změny termínu dokončení 
realizace stavebního díla, s termínem 
do 30. 4. 2023. 

Ostatní podmínky uzavřené smlouvy 
o dílo zůstávají v platnosti.

Prodloužení termínu dokončení 
a předání projektové dokumentace před 
dokončením stavby na stavební akci 
„Fryšták – Hrubá hospoda“ a vystavení 
objednávky na stavební dílo „Fryšták – 
Hrubá hospoda“, mezi Městem Fryšták, 
a společností OZ engineering s.r.o.z dů-
vodu změny termínu dokončení a pře-

dání projektové dokumentace před do-
končením stavby, s termínem do 28. 2. 
2023.

Ceník nový služeb Města Fryšták 
s účinností od 1.1.2023

• RMF neschvaluje:

Uzavření Dodatku č. 6 ke Smlouvě 
o provádění úklidových a čistících prací 
a vypovídá Smlouvu o provádění úkli-
dových a čistících prací mezi Městem 
Fryšták a společností ZLÍNJUST spol. 
s r.o.

ZÁPIS ZE ZASEDÁNÍ RMF 
č. R 05/2022/IX ze dne 22. 12. 2022

• RMF schvaluje:

Cenový výměr č. 1/2022 platný 
od 9. 1. 2023 vydaný Městem Fryšták, 
s účinností od 9. 1. 2023.

ZÁPIS ZE ZASEDÁNÍ ZMF 
č. Z2/2022/IX ze dne 12. 12. 2022

• ZMF bere na vědomí:

Stavy peněžních prostředků 
na účtech města Fryštáku ke dni 12. 
12. 2022 bez připomínek.

Zprávu vedoucí ESO o plnění rozpoč-
tu města Fryšták ke dni 31. 8. 2022 
bez připomínek.

Dílčí přezkoumání hospodaření měs-
ta Fryšták za posuzované období 1. 1. 
2022 – 30. 9. 2022 bez výhrad z důvodu 
neuvedených chyb a nedostatků v části 
„B. Zjištění z dílčího přezkoumání“.

Aktualizaci Krizového štábu měs-
ta Fryštáku, předložený Plán (činnosti) 
odezvy orgánů města Fryšták na vznik 
mimořádné události včetně přehledu 
možných ohrožení na území města Fryš-
táku bez připomínek.

• ZMF schvaluje:

S platností od 1. ledna 2023 
do data schválení rozpočtu města Fryš-
táku na rok 2023, pravidla rozpočtové-
ho provizoria tak, že měsíční výdaje ne-
smí překročit jednu dvanáctinu výdajů 
rozpočtu schváleného pro rok 2022.

Dokument Zásady pro poskytování 
cestovních náhrad členům Zastupitel-
stva města Fryštáku pro rok 2023.

Statut Peněžního fondu pro uspo-
kojování kulturních a sociálních potřeb 
zaměstnanců a pro další účely u dotče-
ných osob, s účinností od 1. 1. 2023.

Schvaluje zřízení Osadního výbo-
ru Vítová při ZMF s tím, že výbor bude 
pětičlenný a volí do funkce předsedy 
Osadního výboru Vítová při ZMF I. Ze-
manovou.

Zároveň volí 4 členy Osadního výbo-
ru Vítová při ZMF: L. Mikl, M. Salvetová, 
J. Ernestová, A. Bačůvková.

Schvaluje zřízení Osadního výboru 
Žabárna při ZMF s tím, že výbor bude 
pětičlenný a volí do funkce předse-
dy Osadního výboru Žabárna při ZMF 
Ing. Z. Konečného.

Zároveň volí 4 členy Osadního výbo-
ru Žabárna při RMF: M. Čechmánek, D. 
Jurušková, Mgr. L. Doležel, B. Pšeja.

Schvaluje, že při souběhu výkonu 
více funkcí náleží neuvolněnému členo-
vi zastupitelstva odměna za tu z jeho 
funkcí, za kterou náleží nejvyšší odmě-
na, a stanovuje výši odměn neuvolně-
ným členům zastupitelstva, kteří jsou 
předsedy a členy komisí při RMF a vý-
borů při ZMF v maximálních výších sta-
novených NV č. 415/2022 Sb. 

Schvaluje uzavření Smlouvy o part-
nerství za účelem realizace projektu 
„Výstavba specializovaných učeben 
v ZŠ Lukov“ mezi Obcí Lukov, a Městem 
Fryšták.

• ZMF vydává:

Obecně závaznou vyhlášku města 
Fryštáku o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství (viz 
příloha č. 6 tohoto zápisu). Stanovuje 
cenu 960,- Kč, max sleva 90 %, EKObod 
12 Kč

• ZMF pověřuje:

Ing. P. Gálíka, starostu města, 
ke spolupráci s pořizovatelem územně 
plánovací dokumentace, tj. s Magistrá-
tem města Zlína, oddělením prostoro-
vého plánování, střediskem územního 
plánování, a to ve smyslu ust. § 6 odst. 
5 písm. f) ve spojení s § 47 odst. 1 
a 4, § 51 odst. 1 a 3, § 53 odst. 1 a § 
67 odst. 4 zákona č. 183/2006 Sb., 
o územním plánování a stavebním řádu, 
v platném znění, a to po dobu celého 
volebního období 2022 – 2026. 

• Věcná břemena:

ZMF schvaluje uzavření Smlou-
vy o zřízení věcného břemene č.: OT-
-014330053078/001-ADS mezi měs-
tem Fryšták, a společností EG.D, a. s., 
Brno ke stavbě energetického zařízení 
s názvem „Vítová, pí. Holubová, Kab.
NN“ umístěné na městském pozemku 

Více informací najdete na webu:
https://www.asz.cz/clanek/10297/5-misto
-ve-farme-roku-2022-rodinna-farma-raskovych/



Výsledky prezidentských  
voleb 2023 v našem městě

V 1. kole hlasovalo ve Fryštáku 
pro:

Petra Pavla – 767 voličů tj. 33,98 %
A. Babiše – 661 voličů tj. 29,28 %
(třetí se umístila s 315 hlasy 

a 13,95 % Danuše Nerudová).
Volební účast v prvním kole 

74,65 %.

Ve 2. kole zvítězil:
Petr Pavel – 1450 voličů tj. 63,31 %
a druhý Andrej Babiš získal 840 voli-

čů tj. 36,68 %.
Volební účast ve druhém kole 

75,62 %.

Děkujeme všem voličům ve Fryštá-
ku za velmi vysokou volební účast, 
kterou dali jasně najevo, že jim není 
tato důležitá společenská otázka 
lhostejná. 

Snad se v budoucnu podaří našim 
politikům částečně rozdělenou spo-
lečnost spojit. Zároveň bychom chtě-
li poděkovat všem členům volebních 
komisí za jejich důležitou a kvalitně 
odvedenou práci.

vedení města Fryštáku

ZPRÁV Y  Z  R AD N I C E

p. č. 113/1 – ostatní plocha, ostatní 
komunikace, k. ú. Vítová, obec Fryšták, 
za cenu věcného břemene v celkové 
výši 1.000,- Kč bez DPH, s připočtením 
DPH podle platných právních předpisů.

ZMF schvaluje uzavření Smlou-
vy o zřízení věcného břemene č.: OT-
-014330062755/001-ADS mezi měs-
tem Fryšták, a společností EG.D, a. s., 
Brno ke stavbě energetického zařízení 
s názvem „Dolní Ves-Žabárna, p. Řihák, 
Kab. NN “ umístěné na městském po-
zemku p. č. 646/12 – ostatní plocha, 
jiná plocha, k. ú. Dolní Ves, obec Fryš-
ták, za cenu věcného břemene v cel-
kové výši 1.100,- Kč bez DPH, s připo-
čtením DPH podle platných právních 
předpisů.

ZMF schvaluje uzavření Smlou-
vy o zřízení věcného břemene č.: OT-
-014330075182/001-ADS mezi měs-
tem Fryšták, a společností EG.D, a. s. 
Brno, ke stavbě energetického zařízení 
s názvem „Fryšták, Kadlček, Úpr. Příp. 
NN “ umístěné na městském pozemku 
p. č. 170 – ostatní plocha, silnice, k. 
ú. Horní Ves u Fryštáku, obec Fryšták, 
za cenu věcného břemene v celkové 
výši 1.300,- Kč bez DPH, s připočtením 
DPH podle platných právních předpisů.

Jaký bude ten letošní rok?
Někomu je vše jasné. Má tak o starost méně. Já si ale potřebuji zodpovědět 

některé otázky. Jak mi přibývá let, chci rozumět nejen sama sobě, ale také tomu, 
co se děje kolem mne. Významných otázek mám moc, ale spolehlivých odpovědí 
málo...

Někdo se mě ptal, co mám stále s těmi mezilidskými vztahy. Ano, někdy se 
zdá, že se ledy prolomily, že jsme k sobě „lidé“! Mnozí se však o to nesnaží ani 
nepokoušejí. Nebo to nedovedou ani mezi nejbližšími sousedy. Neumí se sejít, 
povyprávět si. Jsou k sobě „cizí“. Snad je vina na televizi, na internetu v každé 
rodině. Lidé se začínají „zapouzdřovat“, brblají, že politici špatně a nedostatečně 
řeší problémy dneška. Většina ztratila zájem o společenství, o setkávání, o ob-
novování tradic. I u nás ve Fryštáku je malý zájem o živou kulturu (třeba koncerty 
dechovek mají 10–15 posluchačů z Fryštáku, ostatní jsou přespolní, či osoby, 
které přijedou s cizí kapelou).

Co nám vlastně schází, že jsme 
takoví? Nerozumíme si? Máme strach 
z nemoci? Nechceme si vzájemně po-
máhat, protože si závidíme? Ztratili 
jsme schopnost vyprávění, protože dí-
vat se na televizi a mlčet nám vyhovu-
je? Nechceme se zviditelnit? Nechce-
me se posunout vpřed?

Myslím, že nejdůležitější je zane-
chat po sobě něco pozitivního. V živo-
tě i v práci. Proto bychom si měli na-
stavit systém hodnot. Bohužel, dnes 
jsou nejvyšší hodnotou peníze. Chybí 
nám etika, morálka.

Zapomínají se řešit obyčejné lid-
ské problémy. Hodně se sice mluví, 
ale nikoho nezajímá lidská chudoba. 
Zapomíná se na svobodu svědomí 
a vědomí. Máváme nad výchovou, jako by to bylo něco druhotného. Utíkáme se 
k materiálnímu světu. Nezapojujeme duchovno. Uzavíráme se do internetového 
světa, který mnozí považují za realitu. Přece všichni víme, kolik je tam lží. A lež 
se rychle rozšiřuje (Facebook, Twitter) a věří tomu celá řada lidí. Je tak snadné 
rozšiřovat strach!

Masaryk řekl, že v rakousko-uherské monarchii jsme byli společenstvím 
s mentalitou sluhů, že brzy budeme mít svou hrdost a rovnou páteř. Myslím, že 
se mu tato předpověď nepodařila.

Já své uvažování zakončím zase těmi mezilidskými vztahy, které by měly být 
naší největší hodnotou a mělo by být na této generaci, aby vychovávala děti, vnou-
čata tak, aby nepodléhaly jen konzumnímu životu, a aby za všechno, co udělají, 
přijali svou odpovědnost. 

SK

REGULACE VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ VE FRYŠTÁKU  
(II. etapa)

Informujeme občany Fryštáku o provádění další etapy regulace veřejného osvět-
lení, která aktuálně probíhá v našem městě. 

Cílem probíhajícího omezení intenzity veřejného osvětlení není jen snižování fi-
nančních nákladů na provoz osvětlení ve městě, ale i příprava na plánovanou moder-
nizaci a přechod na ekonomičtější tzv. LED systém.

Součástí této regulace veřejného osvětlení je proto i posuzování jednotlivých větví 
veřejného osvětlení z hlediska úrovně potřebného osvětlení, na základě požadavků 
zajištění dopravní bezpečnosti (intenzita dopravy v místě), intenzity chodců v místě, 
existence výroby a služeb v dané lokalitě, apod. 

Tato opatření budou samozřejmě vyhodnocována a v případě potřeby dále upra-
vována.

Děkujeme za pochopení.  Ing. Pavel Gálík, starosta města
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Opouštíme rozpočtové provizorium,  
směřujeme ke koncepčnímu řízení města

První měsíce po volbách přináší jakési povolebním vystřízlivění. Ze skříně mi-
nulosti na nás vyskakují resty, nevyřízené záležitosti a jiní kostlivci. Ti si žádají 
pozornost, energii a finanční prostředky. Bude potřeba zrevidovat předvolební sliby 
v oblasti investic a dát přednost již rozběhlým akcím, opravám a rekonstrukcím 
stávajících objektů. 

Dalším tématem FV v lednu byl rozpočet města na letošní rok. Dle odhadů Minis-
terstva financi ČR by mělo město Fryšták v letošním roce čerpat necelých 95 mil. Kč 
včetně rozjednaných dotací. Návrh rozpočtu půjde do ZMF jako vyrovnaný. Zároveň 
obsahuje dostatečné rezervy. 

Jak je uvedeno v Koaliční smlouvě, máme všeobecnou shodu na tom, že rozpo-
čet na rok 2024 chceme schválit ještě v prosinci tohoto roku, abychom se vyhnuli 
rozpočtovému provizoriu. Chceme využít výhod schválení rozpočtu v řádném termí-
nu. Hlavní výhodou je více času na přípravu, která začne už v srpnu. Větší prostor na 
přípravu a začlenění investičních akcí do rozpočtu nám umožní koncepčnější řízení a 
větší důraz na využívání koncepčních materiálů města jako je například Strategický 
plán. Navíc soulad plánovaných investic se Strategickým plánem je často nezbyt-
nou podmínkou k čerpání dotací. 

Tomáš Černý, zastupitel a předseda FV 

POPLATKY
Vážení občané,

v rámci finančních úspor nebudou v letošním roce všem občanům hromadně 
rozesílány poštovní poukázky k úhradě místního poplatku za komunální odpad 
či psa poštou. Poplatníkům, kteří mají zaevidovánu nebo ještě dodatečně nahlásí 
svou e-mailovou adresu (psi do 12. 2. 2023 a komunální odpad do 31. 3. 2023) 
u paní I. Plškové na e-mailu i.plskova@frystak.cz, budou následně po uvedených 
termínech, zaslány podklady k platbě na zaevidovaný e-mail (lze zaslat např. 
i na e-mailovou adresu jiného rodinného příslušníka – dceru, syna atp.). V pří-
padě, že občan nevlastní (či do termínu nenahlásí) e-mailovou adresu k zasílání 
předpisů, obdrží složenku poštou stejně jako v minulých letech. Předpisy k platbě 
nelze zasílat prostřednictvím datových schránek.

Elektronické předpisy k platbě poplatku za psa budou distribuovány z adresy 
data@frystak.cz v polovině února, předpisy za komunální odpad na přelomu dub-
na a května t. r. a částka k platbě za komunální odpad bude ponížena o případné 
slevy ze systému Mesoh stejně jako v minulém roce.

Poskytnutím e-mailové adresy pro účely zasílání elektronického rozpisu po-
platku za komunální odpad a psy do e-mailové schránky, souhlasí plátce poplatku 
s tím, že elektronické rozpisy poplatku za komunální odpad a psy budou zasílány 
na uvedenou e-mailovou adresu a bere na vědomí, že po dobu zasílání elektronic-
kých rozpisů nebudou zasílány rozpisy poplatku tištěné (složenky).

Správce místních poplatků MěÚ Fryšták upozorňuje, že elektronické rozpisy 
poplatku za komunální odpad, stejně jako rozpisy tištěné, jsou zasílány v rámci kli-
entského přístupu k plátcům poplatku, a to nad rámec povinností správci poplat-
ku stanovených zákonem. Bude-li elektronický rozpis poplatku, stejně jako rozpis 

listinný, doručen případně až po termí-
nu splatnosti poplatku, nebo nebude-li 
doručen vůbec, správce poplatku upo-
zorňuje, že případné nedoručení roz-
pisu poplatku nemá vliv na právními 
předpisy stanovenou povinnost uhra-
dit poplatek v termínu splatnosti, a to 
psi do 28. 2. 2023 a komunál do 31. 
5. 2023.

Děkujeme za pochopení a spolu-
práci.

Mgr. Ivana Plšková,  
ekonomicko-správní odbor

Upozornění  
VÝDEJ PYTLŮ

Na hospodářském dvoře TS Fryšták 
právě probíhá výdej 1 role pytlů 120 l 
na rok 2023. 

Otevírací doba je středa (14–18 h) 
a sobota (8–13 h).

Výdej bude ukončen k 31. 3. 2023.

Hlášení  
městského rozhlasu nově 

i na webu města
Informujeme občany, že v rámci dal-

šího rozšíření služeb webových stránek 
města Fryštáku (www.frystak.cz) mají 
možnost poslechnout si hlášení měst-
ského rozhlasu ve zvukové podobě.

Stačí, když si v sekci aktuálně ote-
vřete položku hlášení městského rozhla-
su a tam najdete příslušná hlášení na 
jednotlivé dny.

(Připomínáme, že městský rozhlas 
přináší aktuální informace pouze ve 
všední dny (Po-PÁT) v časech 11.30 a 
17.00.)

Věříme, že tato naše nová služba 
vám přinese jednu z dalších možnosti 
rozšíření důležitých informací všem ob-
čanům našeho města. 

Budeme rádi, když si tuto službu vy-
zkoušíte a případné dotazy můžete zasí-
lat na e-mail: p.nasel@frystak.cz.    

Za redakci FL Pavel Nášel

Důležité upozornění
Informujeme občany, že společnost 

Vodárna Zlín a.s. z důvodu provádění 
plánovaných oprav, udržovacích a reviz-
ních prací přeruší ve čtvrtek 16. února 
2023 od 7:30 do 14:00 hodin dodávku 
vody.

Jedná se o tyto lokality:
náměstí Míru 1
náměstí Míru 7
náměstí Míru 43
náměstí Míru 44
ul. Potoky
ul. Komenského 5
ul. Komenského 381
ul. Komenského 78
ul. Lúčky 438
ul. Lúčky
ul. P. I. Stuchlého 16
ul. Souhrady 386
(vše město Fryšták)

Děkujeme za pochopení.
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Vaše dary  
do pokladniček tří králů 

pomáhají 
Dne 6. ledna slavíme svátek 

Tří králů a v letošním roce vyrazilo 
do ulic Fryštáku a Lukovečku 25 sku-
pinek koledníků. Však je znáte. Pís-
ní, někdy i za doprovodu hudebních 
nástrojů, popřejí sousedům štěstí, 
zdraví a dlouhá léta. Na futra dveří 
vám křídou napíšou K + M + B 2023 
(Christus Mansionem Benedicat), 
což v překladu znamená „Kriste, po-
žehnej toto obydlí“. Podělí vás ka-
lendářem či cukříkem a s vděčností 
přijmou do zapečetěné pokladničky 
váš finanční dar. Koledníkům jsou od-
měnou milá setkání, dobrý pocit a ty 
mladší také potěší nejedna sladkost, 
kterou od vás dostanou. 

Po ukončení sbírky se pokladničky 
se na MÚ odpečetí, spočítá výtěžek 
a peníze vybrané ve Fryštáku násled-
ně putují do Charity Zlín. Zde se roz-
dělí na podporu několika projektů, 
např. na Nemocnici Milosrdných bra-
tří ve Vizovicích, na Letní pobyt pro 
děti a mládež s diagnózou spinální 
muskulární atrofie a dystrofiemi. Dal-
ší oblastí je přímá pomoc osobám 
v nepříznivé životní situaci. A z ní mo-
hou čerpat pomoc i občané města 
Fryštáku. Ohroženou skupinou jsou 
především rodiny, rodiče samoživite-
lé a senioři, ale do obtížné situace, 
kterou není v tu chvíli schopen vyře-
šit vlastními silami, se může dostat 
kdokoliv. Přímou pomoc je možné 
čerpat jednorázově, např. když vám 
přijde vysoké vyúčtování za energie 
a vy nejste schopni ho uhradit, na ná-
kup nezbytného spotřebiče (ledničky, 
pračky), nebo jako příspěvek na poří-
zení zdravotnické pomůcky. Z praxe 
terénní sociální pracovnice znám pří-
pady, kdy příspěvek na úhradu ener-
gií, aby rodina nebyla bez tepla, nebo 
na zakoupení brýlí pro dítě, byl velkou 
podporou v těžkých časech. 

Pokud máte souseda, kterému by 
poskytnutí pomoci v jeho tíživé situ-
aci pomohlo, kontaktujte: Mgr. Jana 
STROUHALOVÁ, tel.: 739 245 973 
(Po-St), poradna@zlin.charita.cz, Zá-
lešná I/4057, Zlín, 760 01

A velký dík všem, že jsme ochotni 
darovat pro dobro druhých lidí. 

Markéta Halaštová, 
místostarostka

Tříkrálová sbírka
Jako každý leden kolem slavnosti 

Zjevení Páně probíhala Tříkrálová sbír-
ka, při níž se malí i velcí koledníci vydali 
do ulic a po svých trasách navštěvovali 
obyvatele Fryštáku v jejich domovech. 
K naší velké radosti na nás již mnoh-
dy i přispěvatelé čekali, malým koled-
níkům hojně rozdávali sladkou odměnu 
a ovoce, chválili jejich nadšený zpěv 
a domácí mazlíčci nás často zahrnovali 
svou přízní také.

V pátek jsme si sice užili zamrače-
ného, ba deštivého počasí, zato sobo-
ta se velmi vydařila, neb bylo slunečno 
a téměř jarní počasí.

Děkujeme všem, kdo přispěli 
na dobrou věc! pj
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MATE Ř S K Á  Š KO L A  F RYŠTÁK
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Pohyb  
v mateřské škole

V naší mateřské škole se každo-
denně věnujeme tělesné zdatnosti dětí. 
Můžete se o tom přesvědčit, když nás 
potkáte v hornoveském lese, u rybníka 
v Dolní Vsi nebo na některém ze sedmi 
fryštáckých dětských hřišť. Máme vel-
ký výběr, a to nepočítáme naši krásnou 
školní zahradu, která se v nejbližší době 
změní do nové, moderní podoby.

Mnohdy slyšíme odpoledne v šatně 
rodičovskou otázku: a dnes jste byli ven-
ku? Ano, děti jsou zvyklé na pobyt venku 
za každého počasí a neprotestují. Rádi 
také venku využíváme prostor pro aktivity 
s míči, švihadly a lanem. Velkou rados-
tí byl předvánoční sníh, kterého jsme 
patřičně využili ke klouzání na lopatách 
v Dolní Vsi. Není nad pohyb na čerstvém 
vzduchu.

Ve vnitřních prostorách mateřské 
školy každý den dopoledne cvičíme. 
Vzhledem k tomu, že druhá třídní učitelka 
přichází na společnou řízenou činnost již 
po deváté hodině, můžeme si děti rozdě-
lit do dvou nerušených skupin, s lepším 
individuálním přístupem. Jedna skupina 
se vzdělává, druhá cvičí a potom dochází 
k prohození skupin. 

To nás navedlo k tomu, že můžeme 
zařadit do cvičení také prvky jógy. Co na-
šim dětem jóga přináší? Hlavně zklidnění 
nejen těla, ale i mysli. Prohloubíme dech, 
cvičíme správné držení těla, upevníme 
soustředění. Jak děti ke cvičení motivu-
jeme? Náměty z přírody: živly-slunce, vítr, 
déšť, měsíc. Životem a pohybem lesních, 
domácích, exotických zvířat. Námět při-
nášejí také brouci a ptáci, rostliny, stro-
my, květiny. A na co klademe při cviče-
ní důraz? Na výchozí postavení těla při 
každém cviku, skloubení dechu a fáze 
cviku. Učíme děti všímat si pouze svého 
těla a ovládat jeho uvolnění nebo silové 
napnutí.

A jaký pokrok vidíme u dětí po půl 
roce? Těší se na cvičení. Je to vzácná 
chvíle pohody v podmanivé tiché hudbě 
s tichým slovním doprovodem učitelky. 
I když některé „pozice“ nejsou ještě do-
konalé, neustále se zlepšujeme. Tím se 
nám obohatily pohybové aktivity do dal-
ších rozměrů – z akční, rychlé, dynamic-
ké, do polohy klidné a harmonizující. 
A tak se dostává našim dětem ucelené 
bohaté nabídky pohybu a je jen na nich, 
v čem budou pokračovat a co jim v životě 
bude přinášet radost.  

Helena Sadilová
 učitelka
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Polonéza žáků devátých tříd je při-
pravená, aby mohla zahájit již tradiční 
Rodičovský ples ve Fryštáku. Přijďte 
deváťáky podpořit svou přítomností 
a zažijte tu kouzelnou atmosféru ple-
su, který je otevřený široké veřejnosti. 
Potkáte se s přáteli u skleničky sek-
tu, protančíte boty a ještě si odnese-
te něco z bohaté tomboly. To vše bude 
mít ještě jeden výsledný bonus, a to, že 
veškerý výdělek z plesu je určený přímo 
pro podporu financování aktivit dětí ZŠ 
Fryšták. Pokud se rozhodnete podpo-
řit akci dárkem do tomboly, můžete ho 
nechat v kanceláři ZŠ. Jinak neváhejte 
ani chvilku, oprašte společenské odě-
vy a vzhůru do víru plesového večera. 
Zkoušení z matiky nebo přírodopisu se 
bát nemusíte, protože potkat své býva-
lé učitele či učitele svých dětí může být 
i velmi příjemný společenský okamžik. 
Když si nestihnete koupit lístky ve stán-
ku na náměstí, určitě je pro vás bude-
me mít k prodeji u vstupu do sálu. Cena 
zůstává stejně lidová 150 Kč/osoba. 
Těšíme se na vás.

tým SRPŠ při ZŠ Fryšták

Máme nové dresy!
Chtěli bychom touto cestou moc 

poděkovat rodičům ze sdružení SRPŠ 
za zakoupení sady dresů pro žáky I. 
stupně. Dostali jsme sadu 16 dresů 
a naši žáci mohou odteď v modré bar-
vě reprezentovat školu na všech spor-
tovních soutěžích. 

Polonéza nacvičena, můžeme plesat!Polonéza nacvičena, můžeme plesat!
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Naděje? Zákon o obnově přírody

EKO LO G I E

V letošním roce vstoupí v platnost Zákon o obnově pří-
rody v EU. V každém státě by měl teoreticky otevřít cestu 
k obnově toho, co ještě zůstalo a co obnovit lze. Prakticky to 
bude cesta dlouhá a plná překážek. Neochota měnit cokoliv, 
především přístup k přírodě, je všeobecně pevně vžitá a vy-
chází z představy o tom, co je pro člověka důležité a přináší 
mu bezprostřední užitek. Péče o přírodu tak úplně užitečná 
není, té se nikdo nenají, je častý argument. Životní prostředí 
a jeho ochrana se tak odsouvá jako něco, co by se sice řešit 
mělo, ale momentálně jsou jiné priority. A je tomu tak i přes-
to, že lidé jsou na přírodě plně závislí, ať k ní mají jakýkoliv 
vztah a že následky poškození a všechny nešvary životního 
prostředí se lidstvu vrací jako bumerang. Tento nedobrý stav 
trvá desítky let. 

Může se zdát, že se nás to netýká, že Fryšták má krásnou 
členitou krajinu obklopenou lesy. Přesto, při bližším pohledu, 
tato krajina není zdravá a v současnosti je navíc velmi zatí-
žená výstavbou dálnice. A nejen to: Nedávno z okolí zmize-
ly velké plochy lesa napadené kůrovcem, v budoucnu zmizí 
spousty vzrostlých stromů napadených jmelím, bezdůvodně 
mizí porosty křovin, které mají v krajině i ve městě nezastu-
pitelnou roli, díky erozi katastrofálně mizí ornice, vodní toky 
jsou zanesené půdou z polí a pozemků, voda v nich je bez 
života, otrávená hnojivy a pesticidy. Pesticidy často vdechu-
jeme, protože nevíme, kdy budou na polích použity. A co víc, 
na mnoha místech našeho katastru byly zaorány přirozené 
mokřinky, rozorány polní cesty, zelené pásy a úhory. Zmize-

li a mizí živočichové a další, v důsledku výstavby dálnice už 
na jaře nenajdou své biotopy a bohužel, ani náhradu za ně. 
To se týká například křepelek, které hnízdily v nepooraném 
„lučním“ pásu, v úhoru, podél potoka směrem na Žabárnu. 
Pokud na jaře proběhne orba bez ponechání alespoň minimál-
ních zelených pásů, budou mít problém nejen křepelky, ale 
taky bažanti, koroptve, zajíci, ptáci – strnadi, bramborníčci 
a další a další a další… Příroda se stále snaží o sebeobnovu, 
ale není jí přáno. Příkladem může být silnička z Dolní Vsi přes 
pole směrem k Lukovskému. Silnice tady vytvořila v terénu 
něco jako mez, i když kamenitou. Přesto tu na jaře vykvetly 
vlčí máky, chrpy, heřmánkovce, později komonice a hadince, 
pastva pro včely, čmeláky a motýly. Dokonce, vyskytl se tu 
i vzácný modrásek. Předloni byly tyto „neužitečné plevele“ 
sežehnuty postřikem pesticidů, v loňském roce sesekány... 

Je potřeba si uvědomit, že takto se ztrácí životní prostředí 
nám lidem, ať už je náš vztah k přírodě jakýkoliv a výše uve-
dené tvory a rostliny považujeme pro nás za bezvýznamné. 

Především ti, kdo krajinu využívají, tedy majitelé pozemků, 
zemědělci, lesníci, vodohospodáři, nesou hlavní tíhu odpo-
vědnosti vůči životnímu prostředí a přírodě. Minimálně pone-
chání zelených pásů, by mohlo už na jaře pomoci. Na to není 
zapotřebí zákona, stačí dobrá vůle. 

Vždycky platilo, že tam, kde se nežije dobře živočichům 
a rostlinám, nebude se nakonec žít dobře ani lidem. 

Michaela Hladilová



	 Neodpírej	dobrodiní	těm,	kteří	je	potřebují,	je-li	v	tvé	moci	je	prokázat. Př 3.27

DŮM IGNÁCE  STUCHLÉHO

Je to neuvěřitelné, ale leden je už 
za námi. Hned první týden nového roku 
přijela na kurz Orientačních dnů jedna 
třída ze ZŠ Poličná. Užili si takřka jarní 
počasí a věříme, že si účastníci své pr-
venství v letošní kurzech OD náležitě vy-
chutnali. Zvláště oblíbenou hru Žralok.

V neděli 8. 1. jsme s téměř komplet-
ní sestavou zaměstnanců a salesiánů 
odjížděli na tzv. komuniťák – hodno-
cení roku předchozího a plánování let 
dalších, do Prahy ke spolubratrům z 
Kobylis. Pražský salesiánský dům byl 
vybudován jako druhý (po Ostravě). 
Snad můžeme říci, že počátky půso-
bení salesiánů v Praze se kladou do 8. 
12. 1934, kdy byl posvěcen základní 
kámen ke stavbě kostela sv. Terezičky. 
Stavba kostela a domu samotného za-
čala až o dva roky později – bylo nutno 
sehnat finance. Dohledem nad stavbou 
byl pověřen P. Štěpán Trochta. Posvě-
cení kostela sv. Terezičky a první části 
salesiánského domu proběhlo 24. 10. 
1937. Činnost s mladými se pak naplno 
rozběhla ve šk. roce 1937/38. Zatím 
poslední přestavby/rekonstrukce se 
dům dočkal v posledních dvou letech, 
kdy se budovala nová recepce, ubytova-
cí prostory a kotelna...

První večer komuniťáku jsme věno-
vali zábavě, konkrétně znalostní (spíše 
tipovací) hře, jak dobře se známe mezi 
sebou. V pondělí jsme hodnotili rok 
2022 dle proběhlých akcí a aktivit: Ori-
entační dny, DISklub a kroužky, tábory 
příměstské a pobytové, víkendové a 
další akce… Ve zkratce lze pozname-

nat, že jsme se skutečně nenudili. Poté 
nás provedl celým domem jeho ředitel 
P. Vašek Jiráček. Zážitkem byla návště-
va Salesiánského divadla (t.č. bohužel 
není v provozu), kde si někteří šťastlivci 
vyzkoušeli, co je to „stát na prknech, 
která znamenají svět“. Odpoledne jsme 
měli s Janem Vališem tři hodiny „su-
pervize“, v níž jsme se věnovali psycho-
hygieně a rozklíčování naší činnosti – co 
je vlastně naším posláním jako zaměst-
nanců DISu. Večer jsme věnovali pro-
cházce ztemnělým Pražským hradem, 
Malou Stranou, Kampou a na Staro-
městském náměstí jsme si počkali na Orloj. Úterý bylo již ryze pracovní: dopl-

nění kalendáře o další akce, plánování 
DISplesu, úklid a odjezd vlakem domů.

Ve dnech 16.-18. 1. měli na DISu 
setkání naši salesiánští ředitelé a prá-
vě v pondělí 16. 1. slavila nejen salesi-
ánská rodina 70. výročí úmrtí prvního 
českého salesiána ctihodného P. Igná-
ce Stuchlého. Hlavním celebrantem byl 
provinciál P. Martin Hobza a ve svém 
kázání vyzdvihl Staříčkovy ctnosti. Ne-
chyběla ani písnička Čekání na zázrak, 
jež bohoslužbu uvedla. Kostel byl krás-
ně zaplněn. Děkujeme!

V sobotu 21. 1. proběhl konečně 
po dvou letech zase DISples a na závěr 
měsíce Den otevřených dveří, k čemuž 
se zřejmě ještě vrátíme v březnovém 
čísle. Samozřejmě 31. 1. je velký sale-
siánský svátek – den Dona Boska.
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ZPRÁVY  Z  OBCE LUKOVEČEK

Obecní úřad Lukoveček
Přílepská 120
Fryšták 763 16

Tel. 577 158 397
Mob. 724 190 300 

E-mail: oulukovecek@tiscali.cz

ÚŘEDNÍ HODINY

PO 8.00–12:00 13.00–17.00
ST 8.00–12:00 13.00–17.00

Jak na Nový rok, tak…..
Co nás čeká v únoru:
 2. 2. Klub seniorů
18. 2. Vodění medvěda a pocho-

vávání basy
24. 2. Setkání s občany „Pojďte  

s námi na jedno...“

Nový rok, sotva se narodil, přinesl 
do našeho obecního života zcela nový 
počin MS ČČK, a to Klub seniorů. Naši 
senioři se budou pravidelně setkávat 
každý první čtvrtek v měsíci, aby si spo-
lu měli možnost procvičit paměť, dozvě-
dět se něco nového, očima procestovat 
svět i někam vyrazit za poznáním. Dle 
prvního setkání bude o tuto činnost 
spolku mezi našimi staršími občany zá-
jem a určitě obohatí jejich životy. 

Dva dny nato procházeli naší obcí 
dvě tříkrálové skupinky pod vedením 
Katky Václavkové a Romana Pšeji, aby 
na konto Charity pro potřebné vybrali 
krásných 18 246 korun. 

Dětem, dárcům i již zmíněným prů-
vodcům patří velké poděkování.

Stejné poděkování také patří čle-
nům JSDH Lukoveček, kteří museli 
zasahovat jedno nedělní odpoledne 
u požáru vrby v arboretu. Díky i našim 
občanům, kteří si požáru všimli a zača-
li konat a také Michalu Krajčovi, jenž 
se snažil do příjezdu dobrovolných ha-
sičů oheň hasit a držet pod kontrolou. 
Připomínáme, že v takových případech 
je důležité ihned volat linky 150 nebo 
112. Tato událost opět prověřila naši 
„jednotku“ v neustálém pohotovostním 
stavu a ochotě rychle zasáhnout v jaké-
koli situaci ať je pátek nebo svátek.

Další víkend už se nesl ve zcela ji-
ném duchu. Naši občané prokázali vel-
kou zodpovědnost k naší budoucnosti 
účastí vysokých 81,32% v prvním kole 

prezidentské volby. V tuto chvíli věříme, 
že o druhém kole budeme informovat 
obdobně. Večer pak nic nebránilo tomu, 
aby se Obecní dům proměnil v baštu 
milovníků country skutečně z dalekého 
okolí. Naši „kopečkovští“ mají na kontě 
již desátý vydařený Country Bál a již teď 
se chystají na další, jen zdi Obecního 
domu jim začínají být velmi těsné.

Do Obecního domu jsme se ubíra-
li i o týden později na muzejní Dračky 
a mašlovačky. Večeru ve stopách na-
šich předků s tradičním rukodělným 
plkáním tentokrát dodala říz cimbálo-
vá muzika Moravěnka, která sklidila 
zasloužené bouřlivé ovace. Nevynikala 
profesionalitou nad jinými, byla složena 
z těch nejmladších muzikantů (z nich tři 
z naší obce), kteří předvedli nadšení, 
zápal a velké muzikantské umění. Pro 
všechny přítomné vytvořili nádhernou 
a strhující atmosféru a dali slib, že v ta-
kových vystoupeních budou u nás na-
dále pokračovat. Tak se naše řemeslné 
tradice propojily s folklorními a moc jim 
to spolu slušelo. 

Do konce ledna v tuto chvíli ještě 
chybí pár událostí, ale o těch zase příš-
tě, až budou letošnímu roku přibývat 
další zářivé perličky v podobě společ-
ných obecních prožitků.

ik
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VÁNOČNÍ KONCERTY 2022
V sobotu 3. 12. 2022 v rámci Mikulášských trhů ve Fryštáku vystoupily na ná-

městí děti Praménku, které předvedly vánoční program a zpívaly vánoční písně 
a koledy s Leonou Machálkovou, od níž sklidily velkou pochvalu.

Ve středu 14. 12. 2022 se uskutečnilo od 16 hodin vystoupení s dětmi PRA-
MÉNKU s názvem „Vánoce přicházejí“ v hudebně ZŠ ve Fryštáku. V úvodu děti 
předvedly upravené pásmo „Zima je tu!“ se zpěvem a tancem za klavírního dopro-
vodu s choreografií paní učitelky Vlasty Kunstové. Program pokračoval známými 
vánočními koledami, ve kterých se střídali sóloví zpěváci se sborem. Z dětí čišelo 
upřímné nadšení a celé odpoledne bylo nabito opravdu velmi pozitivní energií.

Nechybělo ani tradiční společné soutěžní zpívání, které naše porota z řad 
dětí hodnotila a nejlepší výkony čekala drobná odměna. V závěru děti již tradičně 
zazpívaly jimi velmi oblíbenou píseň „Vánoce přicházejí“ za zpěvu a potlesku obe-
censtva, čímž byl tento pořad ukončen.

Záštitu nad touto akcí převzal ředitel ZŠ pan Mgr. Libor Sovadina. Děkujeme. 
Odpolednem provázela Helena Hvozdenská.
Program připravila paní učitelka Vlasta Kunstová.
V pondělí 26. 12. 2022 se v kostele sv. Mikuláše ve Fryštáku konalo další 

tradiční vystoupení souborů CM PRAMENY a PRAMÉNKU pod vedením paní uči-
telky Vlasty Kunstové. Byl to v pořadí již 43. Vánoční koncert. V programu zazněly 
liturgické vánoční písně, české a moravské koledy a nechyběly ani autorské písně 
Vl. Kunstové a R. Hovadíka. Celé sváteční, a na prosinec opět poněkud teplé, 
odpoledne bylo umocněno vánoční poezií.

Zpívali: Bohdan Škabraha, Gustav Pazdera, Jan Černek, Julie Nováková, Hele-
na Hvozdenská a Petr Zapletal. 

Všichni posluchači byli uchváceni něžně znějícími tóny nástrojů a především 
hlasy všech sólistů CM.

Ani letos nechyběla tradičně známá píseň Už z hor zní zvon v podání Gustava 
Pazdery. Jan Černek a Petr Zapletal zaujali obecenstvo písní – Ťažko mňa matička 
vychovala. Zaznělo trojhlasé zpracování písně renesančního hudebního sklada-
tele Giovanniho Leonarda Primavery Dolce miseria v podání sopranistky Julie 
Novákové, basbarytonisty Gustava Pazdery a tenoristy Bohdana Škabrahy. Ten si 
také zazpíval a na kytaru zahrál píseň Halejuja od L. Cohena.

V letošním programu byly dále zařazeny písně Adeste fideles, Den přeslavný, 
Andělové nad lukami, dvojhlasý kánon Halleluja či solový zpěv Julie Novákové 
v písni Chtíc, aby spal. 

Dětský sbor se svými sólisty zazpíval několik známých vánočních koled. Celý 
koncert byl ukončen nádhernou písní Tichá noc od Franze Xavera Grubera.

Nad koncertem převzal záštitu starosta města Fryštáku pan Ing. Pavel Gálík, 
kterému děkujeme za spolupráci. Dále děkujeme farnímu úřadu, rodičům, účinku-
jícím a všem přítomným za hojnou účast a skvělou vánoční atmosféru.

Koncert moderovala paní Julie Nováková.
Budeme se těšit na další brzké setkání na jaře roku 2023.

Za fryštácké soubory PRAMENY
jn

Víte, že…

Městské muzeum a galerie Holešov 
vlastní jeden z největších souborů pra-
věkých kamenných hrotů šípů ve střed-
ní Evropě. Vědci je zkoumali a zjistili, že 
sloužily k usmrcení lidí.

V archeologické sbírce holešovské-
ho muzea je uloženo sto osmdesát 
devět hrotů z různých etap vývoje člo-
věka. Sto padesát osm z nich pochází 
z klíčových vykopávek z nitranského po-
hřebiště Holešov – Zdražilovsko (dnešní 
průmyslová zóna). Většina z těchto ši-
pek byla prokazatelnou zbraní k zabíje-
ní. Potvrzuje to neobvyklý experiment, 
ke kterému si vědci holešovskou sbírku 
půjčili.

Balistická analýza prokázala, že šip-
ky byly specializované na rotaci v tká-
ních a způsobovaly vážná poranění. Ne-
daly se z rány snadno vytáhnout, měly 
v ní zůstat a způsobit infekci. Ve výsled-
né studii to vysvětluje Ludmila Kaňáko-
vá z Ústavu archeologie a muzeologie 
Masarykovy univerzity v Brně. Podle ar-
cheologů, kteří předměty nalezli, se jed-
ná o období 2200–1900 let před Kris-
tem. Archeologové sice mají jen málo 
dokladů o válečných střetnutích v době 
pravěku, domnívají se však, že mohlo 
jít o skupiny lukostřelců, které provázely 
a chránily karavany převážející přes Kar-
paty suroviny. Zejména kovy nebo třeba 
jantar. Z Brna do Holešova se sbírka 
vrátila po čtyřech letech zkoumání loni 
před Vánocemi. Muzejníci šipky opět 
uložili do depozitu a je jisté, že je vysta-
ví v rámci připravované stálé expozice 
Městského muzea a galerie v Holešo-
vě. Kosterní pohřebiště ze starší doby 
bronzové bylo v oblasti dnešní holešov-
ské průmyslové zóny náhodně odkryto 
v roce 1950 při hloubení odvodňovací-
ho kanálu. V první fázi výzkumu bylo od-
kryto 35 hrobů, v letech 1964 až 1970 
dalších 385 hrobů. Lokalita se tak stala 
největším moravským pohřebištěm ze 
starší doby bronzové a současně nej-
větším pohřebištěm celého východního 
karpatského komplexu, známého též 
jako nitranská kultura. 

Dana Podhajská
www.holesov.cz
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Z historie fryštáckého skautingu  
v letech 1937 – 2022

V dnešním pokračování historie skautingu ve Fryštáku se zastavíme u dru-
hého období. Hned po skončení 2. světové války se schází skauti z předválečné 
doby a rozhodují o obnovení činnosti. Hlavními hybateli se stávají František Chlud 
a Inocenc Konečný. V pondělí 18. června 1945 je obnoven první chlapecký oddíl. 
Začíná bohatá skautská činnost, první výprava vede na hrad Lukov. Skauti se 
zapojují do nejrůznějších společenských akcí – Husovy oslavy, tělovýchovné slav-
nosti, znovuodhalení památníku TGM v Lukovečku. 

Zájem mladých o skauting je velký, vzniká druhý oddíl, dívčí oddíly, smečka 
vlčat, roj světlušek. Je navázána úzká spolupráce s místními salesiány, P. Alois 
Veselý, vedoucí oratoře, se stává nejdřív duchovním rádcem střediska Junáka, 
později jeho vůdcem. 

K fryštáckému středisku se připojují skauti z Lukovečka, Lukova, Žeranovic 
a Velíkové.

Středisko vydává vlastní časopis MAJÁK, vyšla celkem tři čísla. 
Byly uspořádány dva velké letní tábory – v roce 1946 v Trnavě a v roce 1947 

ve Velkých Karlovicích. V turnusech se vystřídalo celé středisko.
Byly pořádány rádcovské kurzy pro vedoucí družin.
Fryštácké skauty několikrát navštěvuje z nedalekého Holešova náčelník Juná-

ka RNDr. Rudolf Plajner a povzbuzuje je do další činnosti. Na Fryšták vzpomíná 
i na sklonku života, kdy jsem si s ním, v polovině 80. let, dopisoval.

V květnu 1947 proběhla velká výstava o skautské činnosti v sále U Žáků, která 
představila fryštácké středisko Junáka. Měla hojnou návštěvnost a veliký ohlas.

Činnost je velmi bohatá, vpravdě skautská – schůzky, výpravy, závody, soutě-
že, tábory. Bohužel přichází únor 1948 a s ním i tlak na zákaz činnosti. Ten přichá-
zí postupně a ve Fryštáku skauti přestávají existovat na podzim 1948. Oficiálně 
je skauting podruhé zakázán v roce 1950, tentokrát komunistickým režimem. 
Na dlouhých osmnáct let je tak činnost násilně přerušena. 

Jak vypadala situace v roce 1968 při další obnově, se dočtete při třetím po-
kračování o skautské historii ve Fryštáku v dalším čísle FL.

 Libor Hanák

První fotka fryštáckých skautů – 8. července 1945 – pochod do Lukovečka na 
znovuodhalení pomníku TGM.

Co se to s námi stalo?
Mnoho lidí si stěžuje na znuděnou 

generaci. Je pravdou, že je obtížné lidi 
zaujmout. Zaměstnanci prý pracují bez 
ducha, nebo se jim nechce pracovat. 
Ztratili motivaci k práci. Dokonce ztratili 
radost z práce.

Možná je to televizí, možná nástu-
pem počítačů, internetu. Tyto aktivity 
začaly člověka zdržovat od hlavní práce. 
Možná chce každý rychlý zisk. Možná 
kratší dobu zaměstnání. Protože, kdo 
chce být IN, musí užívat NET. Nemusí 
být ani vzdělaný, ale musí být viděn 
a vnímán. Prý je pro takové lidi manuál-
ní práce dokonce pohana!

Řekněte, proč se ztratila ruční prá-
ce? Proč si lidé místo ruční činnosti se-
dají k sociálním sítím? 

Proč nemá téměř nikdo radost z fy-
zické práce? Určitě by byli mnozí spoko-
jenější, zdravější. Netrpěli by obezitou, 
bolestmi hlavy a hlavně nevymýšleli by 
do sítí blbosti a lži!

Blíží se jaro, práce na zahradě, ta 
ovlivňuje inteligenci, podporuje cel-
kovou imunitu a zabraňuje depresím. 
Zkuste tuto jednoduchou léčbu, budete 
mít z výsledků radost, ušetříte, naučíte 
i své děti pracovat. Přeji zdar v pracovní 
činnosti! SK

Betlémské světlo
Plamínek odebraný z věčného ohně, 

který hoří v jeskyni pod bazilikou Naroze-
ní Páně v Betlémě v centrální části Pa-
lestiny, představuje symbol míru, lásky, 
naděje a přátelství. Rozvoz světla zajiš-
ťují skauti a skautky z celého světa.

Do České republiky ho od roku 1990 
z Rakouska dovážejí brněnští skauti.

K této aktivitě se již řadu let připojují 
také fryštáčtí skauti a skautky.

Během dopoledne na Štědrý den roz-
nášejí tento symbol i do fryštáckých do-
mácností. Bylo tomu tak i v závěru roku 
2022.

Betlémské světlo
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Vystavení IHNED PLATNÉHO dokladu 
ekolikvidace Vašeho autovraku NA MÍSTĚ

Autovrakoviště Třebětice – Roman Kamenec

Tel. 777 550 621 ODVOZ VRAKŮ ZDARMA
www.autovrakoviste-trebetice.cz autovrak@centrum.cz 

ODVOZ A EKOLOGICKÁ 
LIKVIDACE AUTOVRAKŮ

Vyplatíme vám za váš autovrak
1000 až 3000 Kč

Ekologická likvidace 
autovraků ZDARMA
Včetně potvrzení na místě.

Odvoz ZDARMA.

Dobrotice 776 719 631

500 až 1500 Kč za Váš vrak

V měsíci LEDNU 2023 oslaví 
životní jubileum tito fryštáčtí občané:

Hajíček Ferdinand
Minaříková Danuše

Vlčková Renata
Zbořil Karel

Všem jubilantům přejeme mnoho 
rodinné pohody, lásky, štěstí a hodně 
zdraví do dalších let.

N A Š I  J U B I L A N T I
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NABÍZÍM DOUČOVÁNÍ MATEMATIKY ZŠ, SŠ a VŠ.
Případně přípravu na příjímací zkoušky SŠ, VŠ.

RNDr. Jana Bartoňová 

6. května, Fryšták, Tel.: 734 829 310
E-mail: janickabartonova@seznam.cz

Firma JK FOREST Všemina 
nabízí

celoročně prodej palivového dřeva 
včetně dopravy. 

Objednávky: 774 630 019

NOVÝ CENÍK INZERCE

INZERCE FL /Velikost Cena

ČB A4 (celá stránka) 1.500,- Kč 

ČB A5 (půl strany) 800,- Kč 

ČB A6 (1/4 strany) 400,- Kč 

ČB A7 (řádková inzerce) 200,- Kč 

Barva A4 3.000,- Kč 

Barva A5 1.500,- Kč 

Barva A6 800,- Kč 

ROZHLAS 
Komerční hlášení (1x) 100,- Kč 

Platný od 1. 9. 2022 

Tradiční košt slivovice na Žabárně

V sobotu večer 21. ledna 2023 se 
v klubovně na hřišti na Žabárně konal 
již 17. ročník tradičního koštu slivovice.

Účast byla opět hojná, sešlo se 13 
vzorků lahodného alkoholu.

Organizace se zhostil, stejně jako 
v loňském roce, pan David Juruška, za 
což mu děkujeme.

V družné a přátelské atmosféře byly 
okoštovány a ohodnoceny všechny vzor-
ky.

Putovní pohár v letošním roce pře-
vzal s velkou radostí, poprvé od založe-
ní koštu, pan Zdeněk Němec.

Pěkné druhé místo po roce obhájil 
pan Jiří Kamenář a třetí příčku obsadil 
pan Jaroslav Faksa.

Všem příznivcům našeho koštu tím-
to přejeme do dalšího roku příprav kva-
su a pálení přívětivé počasí a hojnou 
úrodu.

JF
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Srdečně zvou pořadatelé...
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Nabízíme také památe sklo!
 

své blízké 
stále u srdce.

telefon +420 577 434 534
mobil +420 732 766 518
e-mail i o@pohre isluzbapribylak.cz
web www.po luzbapribylak.cz

NE E T A 
+420 723 490 883

E LU A 
ohumí bylák s.r.o.

Kvítková 540, 760 01 Zlín

JSME TU PRO VÁS
istíme vešk k í by.

Rizikové kácení
Prořezy stromů

31.3.23

končí

vegetační klid

objednávejte na
telefonu  nebo736 488 662

svacinova@macozahrady.cz

placená inzerce
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www.revize-zlin.cz       info@revize-zlin.cz       +420 605 155 041


